

MINUTES OF PROCEEDINGS

TUESDAY, MAY 12, 1981

(1)

[Text]

The Sub-committee of the Standing Committee on External Affairs and National Defence on Canada's Relations with Latin America and the Caribbean met at 11:07 o'clock a.m., this day, for the purpose of organization.

Members of the Sub-committee present: Messrs. Duclos, Dupras, Forrestall, Gimaïel, Harquail, Hudecki, Miss Jewett, Miss MacDonald, Messrs. Murta, Ogle, Prud'homme, Robinson (*Etobicoke-Lakeshore*) and Schroder.

Other Members present: Messrs. Bloomfield and Massé.

The Clerk of the Sub-committee presided over the election of a Chairman.

It was moved by Mr. Prud'homme, seconded by Mr. Robinson (*Etobicoke-Lakeshore*),—That Mr. Dupras do take the Chair of this Committee as Chairman.

The questions being put on the motion, it was agreed to.

The Chairman took the Chair.

It was moved by Mr. Gimaïel, seconded by Mr. Duclos,—That Mr. Robinson (*Etobicoke-Lakeshore*) be elected Vice-Chairman of the Sub-committee.

The question being put on the motion, it was agreed to.

On motion of Mr. Prud'homme, it was agreed,—That the Chairman, two (2) members of the Liberal Party, one (1) member of the Progressive Conservative Party and one (1) member of the New Democratic Party to be appointed by the Chairman after the usual consultations, do compose the Sub-committee on Agenda and Procedure of the Sub-committee of the Standing Committee on External Affairs and National Defence on Canada's Relations with Latin America and the Caribbean.

On motion of Mr. Harquail, *it was ordered*,—That the Sub-committee print 1,000 copies of its Minutes of Proceedings and Evidence.

On motion of Mr. Prud'homme seconded by Miss Jewett, it was agreed,—That the Chairman be authorized to hold meetings, to receive and authorize the printing of evidence when a quorum is not present provided that at least five (5) members are present and that at least two (2) parties are represented.

The Sub-committee proceeded to consider its Order of Reference dated Tuesday, March 24, 1981 which is as follows:

ORDERED,—That the Sub-committee be empowered to examine all aspects of Canada's relations with the countries of Latin America and the Caribbean and report to the Committee not later than December 7, 1981.

That the Sub-committee be empowered for this purpose to retain the services of advisors to assist in its work and that it also be empowered to retain such professional, stenographic and clerical services as may be required.

On motion of Mr. Robinson (*Etobicoke-Lakeshore*), *it was ordered*,—That reasonable travelling and living expenses be

PROCÈS-VERBAL

LE MARDI 12 MAI 1981

(1)

[Traduction]

Le Sous-comité du Comité permanent des affaires extérieures et de la défense nationale chargé d'étudier les relations du Canada avec l'Amérique latine et les Antilles tient aujourd'hui à 11 h 07 la séance d'organisation.

Membres du Sous-comité présents: MM. Duclos, Dupras, Forrestall, Gimaïel, Harquail, Hudecki, M^{lles} Jewett, MacDonald, MM. Murta, Ogle, Prud'homme, Robinson (*Etobicoke-Lakeshore*) et Schroder.

Autres députés présents: MM. Bloomfield et Massé.

Le greffier du sous-comité procède à l'élection du président.

M. Prud'homme propose, appuyé par M. Robinson (*Etobicoke-Lakeshore*),—Que M. Dupras soit nommé président du Comité.

La motion, mise aux voix, est adoptée.

Le président prend place au fauteuil.

M. Gimaïel propose, appuyé par M. Duclos,—Que M. Robinson (*Etobicoke-Lakeshore*) soit élu vice-président du Sous-comité.

La motion, mise aux voix, est adoptée.

Sous la motion de M. Prud'homme, il est convenu,—Que le président, deux (2) membres du Parti Libéral, un (1) membre du Parti Progressiste Conservateur et un (1) membre du Nouveau Parti démocratique, nommés par le président après les consultations habituelles, constituent le Sous-comité du programme et de la procédure du Sous-comité du Comité des affaires extérieures et de la défense nationale chargé d'étudier les relations du Canada avec l'Amérique latine et les Antilles.

Sur la motion de M. Harquail, *il est ordonné*,—Que le Sous-comité fasse imprimer 1,000 exemplaires de ses procès-verbaux et témoignages.

Sur la motion de M. Prud'homme, appuyé par M^{lles} Jewett, il est convenu,—Que le président soit autorisé à tenir des séances, en l'absence de quorum, à recevoir des témoignages et à en autoriser l'impression, pourvu qu'au moins (5) cinq membres soient présents et qu'au moins deux (2) partis soient représentés.

Le Sous-comité entreprend l'étude de son ordre de renvoi du mardi 24 mars 1981 qui se lit comme suit:

IL EST ORDONNÉ,—Que le Sous-comité soit autorisé à examiner tous les aspects des relations du Canada avec les pays de l'Amérique latine et des Antilles et d'en faire rapport au Comité au plus tard le 7 décembre 1981.

Que le Sous-comité soit autorisé à cet égard à retenir les services de conseillers pour l'assister dans ses travaux et qu'il soit également autorisé à retenir les services de sténos, de dactylos et de commis, lorsqu'il y a lieu.

Sur la motion de M. Robinson (*Etobicoke-Lakeshore*), *il est convenu*,—Que des frais raisonnables de déplacement et de